
  آيا پرونده مطالعات ادعايي بار ديگر گشوده خواهد شد؟ آيا آژانس بار ديگر 
از ايران درباره ابعاد نظامي احتمالي برنامه هسته اي پرسش خواهد كرد؟ آيا 
نگهبان هسته اي سازمان ملل درخواست هاي تحريك كننده اي مانند بازديد 
از تأسيسات نظامي پارچين را بار ديگر مطرح خواهد كرد؟ همه اينها سؤالاتي 
است كه بعد از سفر روز گذشته نيكي هيلي نماينده امريكا در سازمان ملل 

به وين مي توان به آنها جواب داد.   نيكي هيلي گفته كه در سفر به وين، صرفاً 
قصد دارد اطمينان حاصل كند كه آيا ايران امكان راستي آزمايي فعاليت هاي 
هسته اي خود را به آژانس مي دهد يا نه؟ او گفته كه دنبال »بهانه جويي براي 
لغو برجام  نيستيم« ولي محمد جواد ظريف وزير خارجه ايران آنقدر به اين 
سفر بدبين است كه حتي پيش از سفر هيلي دست به قلم برده و در نامه اي 

به يوكيو آمانو هشدار داده است امريكايي ها با اين سفر، قصد »ايجاد ترديد« 
در برجام دارند.  دس��امبر 2015 )آذر 94( بعد از توافق ايران و آژانس براي 
پايان دادن به پرونده موسوم به »ابعاد نظامي احتمالي برنامه هسته اي ايران 
)PMD(، شوراي حكام آژانس بين المللي انرژي اتمي با اجماع و اتفاق آرا، 

به بسته شدن اين پرونده رأي داد | صفحه 15

نبش قبر هسته اي 

دکتر نيلي، دستيار ويژه اقتصادي رئيس جمهور براي ادامه همكاري با دولت شرط گذاشت

طيب نيا: نگران ناهماهنگي سياست هاي اقتصادي هستم

سفير امريكا براي فشار به آمانو به وين رفت، ظريف نامه هشدار نوشت

مهم ترين ابزار دولت 
برای جلب نظر نمايندگان چيست؟

»شستا«  
ابزار هميشگي

لابي هاي مجلس 

2

دولت به دنبال حذف واژه طلاق از شناسنامه

مبادا طلاق با اين 
لايحه ترويج شود

3

ماجرای قاچاق گندم در دولت خودکفايی گندم

گندم ايراني صادر می شود 
اما واردات و قاچاق 
دست بردار نيست! 

4

جنگ قيمتی بانک ها 
برای جذب پول 

بالا گرفت

12

کارشناس مرکز پژوهش های مجلس عنوان کرد

طيب نيا: نگران ناهماهنگي سياست هاي اقتصادي هستمرهبر انقلاب: شهيد لاجوردي ذره اي از صراط مستقيم انحراف پيدا نکردند
با س�الروز ترور ش�هيد سيد   سياسي اول شهريور ماه مصادف است 
اسدالله لاجوردي، مبارز انقلابي و دادستان پيشين انقلاب 
و رئيس سازمان زندان ها که در محل کار خود در بازار تهران 
و به دست عوامل س�ازمان تروريس�تي مجاهدين خلق 
)منافقين( در سال 13۷۷ به شهادت رسيد. حدود 4۰ روز 
پس از ترور ايش�ان، جمعي متش�كل از خانواده هاي اين 
ش�هيد والامقام و دو ش�هيد ديگر حادثه  ترور )شهيدان 
رئيس اسماعيلي و مسعودي( و همچنين شهداي جمعيت 
مؤتلفه  اسلامي، سه شنبه شب )13۷۷/۷/14( با حضرت 

آيت الله خامنه اي، رهبر انقلاب اسلامي ديدار کردند.
 به گزارش پايگاه اطلاع رساني دفتر حفظ و نشر آثار حضرت 
آيت الله العظمي س��يدعلي خامن��ه اي )مد ظله العالي(، متن 

سخنان رهبر انقلاب به شرح زير است.
بسم الله الرّحمن الرّحيم 

 اين سرنوش��ت افتخارآميزى كه آقاى لاجوردى پيدا كردند، 
سرنوشتى است كه مايه حسرت و غبطه همه كسانى است كه 
در اين راه بوده اند. خب، بنده خيلى متأثرّ شدم از شهادت آقاى 
لاجوردى -از دست دادن ايشان و فقدان ايشان، خيلى براى ما 
سنگين بود؛ يك عنصر مؤمن، كارآمد، صادق و ريشه دارِ در اين 
زمينه انقلابى و مبارزات؛ امثال ايشان واقعاً عناصر بسيار كمياب 
و مغتنمى هستند و از دس��ت دادنشان سخت است- وليكن 
درعين حال به نظرم رسيد كه حيف بود آقاى لاجوردى جور 
ديگرى از دنيا مي رفت. آن آدم، آن عنصر مستحكم، پولادين، 
آن نيت صادق، با آن سابقه مبارزات، واقعاً حقّش بود و شايسته 
اين مقام والاى شهادت بود. شما خانمشان و فرزندانشان بدانيد 
-كه البتّه مي دانيد هم؛ مي دانم براي شماها اين معارف، روشن 
و واضح است- ماها غبطه مي خوريم به حال ايشان و حقيقتاً 
اگر هركدام از ماها -خود بنده و مي دانم همفكرانِ ما هم يقيناً 
همه همين جور هستند- بدانند كه مي توانند با يك عملى، با 
يك حركتى، با يك هزينه اى -هر جور هزينه اى- آنها هم يك 
چنين سرنوشتى را به دست بياورند، لحظه اى را دريغ نخواهند 
كرد و تأمّل نخواهند كرد كه آن هزينه را بكنند تا اينكه آن چنان 
سرنوشتى براى آنها هم رقم بخورد. شهادت خيلى مقام بالايى 
است و بسيار ارزشمند است؛ و خلاصه، خاصّان درگاه الهى به 
مقام شهادت مي  رسند. يعنى من مي خواهم اين را عرض كنم، 
علاوه بر اينكه خود شهادت، وسيله قرب به پروردگار است، يك 
مايه والايى از قرب الهى لازم است تا انسان به شهادت برسد؛ 

بدون اين مقدّمه، كسى ]به آن[ دست نخواهد يافت. 
 البتّه زحمات ايشان را هيچ نمي شود توصيف كرد. خود من از 
وقتى كه به ياد مى آورم آشنايى با مرحوم شهيد لاجوردى را 
-كه خيال مي كنم از نزديك و به صورت مشخّص از سال هاى 
اواسط دهه 40 بوده، حالا دقيقاً يادم نيست چه سالى بود امّا 
از هر وقتى كه يادم مى آيد- ايشان را در حال مبارزه صادقانه 
به ياد مى آورم. من يادم هست كه آن وقت ها يك جريانى اتفّاق 
افتاده بود و مرحوم لاجوردى و اينها به يك جايى حمله كرده 
بودند؛ قبلش ايش��ان زندان بودند، بعدش هم باز براى مدّت 
كوتاهى دستگير شدند؛ در جمع دوستانِ ما گفته مي  شد اين 
مرد، مرد پولادين است؛ اين مرد، آدم خسته نشو است؛ تصويرى 
كه از آقاى لاجوردى در ذهن ما بود، همين تصوير يك انسان 
خسته نشوي صادقِ با استقامت ]بود[. البتّه دوستان ما در آن 
زمان خيلى بودند و آدم هاى صادقِ مؤمنِ ثابت قدم در ميان آنها 

كم نبود؛ ]امّا[ مرحوم لاجوردى چهره برجسته اى بود. 
 بعد از انقلاب هم همين جور بود. ايشان از اوّلِ انقلاب تا همين 

شهادتشان هميشه در راه مستقيم، در صراط مستقيم حركت 
كردند و ذرّه اى انحراف پيدا نكردند از طريق مس��تقيم و خطّ 
صحيح. كار را ايشان براى خدا مي كرد، اهل تظاهر، اهل نشان 
دادن نبود؛ براى خدا كار را قبول مي كرد، براى خدا كار را انجام 
مي داد؛ ب��راى همين هم بود كه هيچ ملاحظ��ه اى نمي كرد. 
بعضى ها در كار، ممكن است ملاحظه وجهه را بكنند، ملاحظه 
شأن و آبرو را بكنند، ]امّا[ بعضى ها هستند كه نه، اين ملاحظه 
را نمي كنند و شهيد عزيزِ ما، شهيد لاجوردى، ازاين قبيل بود؛ 
آدمى نبود كه ملاحظه گفتن اي��ن و آن، وجاهت پيش اين و 
آن را بكند، محض »خدمت« براى ايشان مطرح بود. حقيقتاً 

اخلاصى كه ايشان داشتند، خيلى اخلاص بالايى بود. 
 مبارزه با دشمن منحصر به امروز نيست

 من از همسر ايش��ان -خانم محترم ايش��ان- هم بايد تشكر 
كنم كه در همه اين مراحل، همراه لاجوردى بودند. من كاملًا 
مي دانم كه اگر همسرى همفكر و همراه نباشد، آن جور باقى 
ماندنِ در خطّ درست، كار آسانى نيس��ت. سختى ها را با  هم 
تحمّل كرديد، رنج ها را با هم برديد؛ حالا يك رنج اضافى هم 
شما و بقيه اعضاى خانواده داريد مي بريد؛ يعنى شهيد وقتى كه 
شهيد شد، مسئله اش تمام ش��د -يعنى مبارزه اش در هنگام 
شهادت ديگر تمام مي  شود- لكن مبارزه  وابستگان به شهيد 
ادامه دارد و اين مبارزه را بايد با همان صداقت، با همان اخلاص 
پيش ببرند؛ امتحان بزرگ الهى اس��ت؛ اين را، هم براى شما 
عرض مي كنم، هم براى خانم ش��هيد اس��ماعيلى و فرزندان 
ايشان و خانواده ايشان عرض مي كنم، هم براى خانواده شهيد 
مسعودى عرض مي كنم. بعد از شهادت شهيد كه او رفت به آن 
نشئه ديگر، حالا نوبت شما است كه ادامه بدهيد، اگر چه قبلًا 
هم شما در داخل رنج هاى مبارزه بوديد. اميدواريم كه ان شاءالله  

خداوند به شما كمك كند. 
 امروز هم روز مبارزه اس��ت. يعنى واقعاً هيچ وقت اين انقلاب، 
بى نياز نيس��ت از مردانى و زنانى و افراد صادقى كه در راه خدا 
تلاش كنند. هر تلاشى را هم نمي گويند مبارزه؛ مبارزه عبارت 
است از آن تلاشى كه در مقابلش دشمنى وجود دارد، مانعى 
وجود دارد، تلاش��ى ]اس��ت[ كه به زحم��ت و تحمّل برخى 
مشكلات متوقّف است؛ به اين مي  گويند مبارزه. معناى جهاد 
در زبان عربى، در اصطلاح قرآن و حديث، درست همان چيزى 
است كه ما در فارس��ى به آن مبارزه مي گوييم. البتّه يك نوع 
جهاد، جهاد مس��لّحانه اس��ت كه در مي دانهاى جنگ پيش 
مى آيد، لكن انواع ديگر جهاد ه��م وجود دارد كه معادلش در 
فارسى، همين مبارزه است. امروز روز مبارزه است؛ كمااينكه 
هميشه اين دوران بيست ساله، دوران مبارزه بوده؛ علّت هم اين 
است كه دشمن در مقابل ما حىّ وحاضر ايستاده، دشمن هرگز 
از صحنه غايب نشده؛ غايب هم نخواهد شد. پيدا است كه انسان 
هيچ وقت در راه صحيح، در راه حق، در راه خدا، صحنه را خالى 
از دشمن مش��اهده نمي كند. خب تاريخ بشر و فلسفه وجود 
بشر و اصلًا فلسفه اديان، اين را به ما املا مي كند. و دشمن در 
صحنه و فعّال است. از سال هاى اوّلِ انقلاب برنامه ريزى كردند؛ 
برنامه ريزى هاى بلندمدّت؛ با گذشت قضاياى گوناگون انقلاب 
هم بيدار بودند، هوش��يار بودند، مبارزه كردند و برنامه ريزى 
كردند و زمينه سازى كردند براى اينكه بتوانند از آن استفاده 
كنند. الان هم باز دارند براى فردا برنامه ريزى مي كنند؛ اين جور 

هم نيست كه صحنه رويارويى با دشمن، ]فقط[ امروز باشد. 
 هدف دشمن هم عبارت است از همان حقيقت درخشانى كه 
امام بزرگوار ما و اين ملّت بزرگ با آن همه مجاهدات توانستند 
دببخش��ند و تحقّق ببخشند؛  آن حقيقت را در خارج، تجسُّ

يعنى همان اسلام ناب، اس��لام بيدار و زنده، اسلام حقيقى، 
اسلامِ مسلمين صدر اسلام؛ نه اسلامِ چُرتى و خُمود و تنبل و 
سازش كار؛ هدف آنها ]مبارزه با[ اين است؛ و تا اين در داخل 
كشور ما هس��ت، معارض دارد. البتّه روى ديگر سكه هم اين 
است كه تا اين اسلام در بين ما هست، قوّت و استقامت و نشاط 
و حيات در بين ما روزافزون خواهد بود؛ اين هم هست. يعنى 
درس��ت همان چيزى كه دش��من براى ما مى آفريند، همان 
چيزى اس��ت كه نيرو براى ما مى آفريند. اين جور نيست كه 
ما فكر كنيم خب حالا اين اسلامى كه اين قدر براى ما دشمن 
مي تراش��د، كنار بگذاريم، زندگي مان را بكنيم؛ نه، اين اسلام 
وقتى كه نيس��ت، دشمن مى آيد مسلّط مي  ش��ود بر ما؛ مثل 
دوره پيش از انقلاب. خب آن وقت هم همين دشمن بود منتها 
دشمنِ فاتح -دشمنى كه آمده خانه را، س��رزمين را گرفته، 
راحت نشسته دارد زندگى خودش را مي كند- وَالّا دشمن كه 
از صحنه خارج نمي شود، چون دشمن طمع دارد، زمينه هاى 
استفاده و سوءاستفاده خودش را در نظر مي گيرد و مي خواهد 
آن را تأمين بكند؛ ]امّا[ اين نيروى اسلامى، اين قوّت اسلامى 
آمده دست دشمن را كوتاه كرده؛ دشمن دارد تلاش مي كند 
بلكه بتواند آن وضعيت را برگرداندَ. آن چيزى كه مانع از تسلّط 
دشمن شده، همين روح اسلام اس��ت، همين روح اسلاميت 
اس��ت، همين ايمان اس��ت. بنابراين اگر ما مى بينيم دشمن 
متوجّه به آن نقطه اساسى و اصلى ما است، به آن ستون اصلى 
خيمه انقلاب يعنى ايمان متوجّه است، اين به خاطر اين است 
كه بيش��تر از همه حوادث و پديده ها و عناصر تشكيل دهنده 
موجوديت اين ملّ��ت، از اين بخش -از ايم��ان مردم- صدمه 
مي خورَد؛ ]يعني[ متوجهمان مردمند. بنابراين بايستى براى 
حفظ اين ايمان، براى حفظ اين اساسى كه بر پايه اين ايمان بر 

پا شده، همه تلاش كنند. 
 امروز بهتر از 3۰سال پيش مي توانيم مبارزه کنيم

 امروز هم ما بهتر از 30 س��ال پيش مي تواني��م مبارزه كنيم. 
30 سال پيش با غربت مبارزه مي كرديم، ]امّا[ امروز با قدرت 
مي توانيم مبارزه كني��م. بنابراين امكان پي��روزى، احتمال 
پيروزى، امروز هزار برابر آن دوران است. الحمدلله  داريم مبارزه 
هم مي كنيم، پيروزى هم داريم، مش��كلى هم نيس��ت. البتّه 
بايستى متوجّه حيله هاى دشمن بود؛ دشمن مي خواهد ايمان 
ما را سست كند؛ دشمن مي خواهد اميد ما را از دست ما بگيرد؛ 
دشمن مي خواهد ما را به آينده بدبين كند؛ دشمن مي خواهد 
ما را مأيوس كند، ما را دل شكسته كند؛ دشمن مي خواهد ما را 
دچار سوءظنِّ به يكديگر كند؛ دشمن مي خواهد بين ما اختلاف 
و تفرقه بيندازد. اين تفرقه اى كه بعضى بين جناحهاى مختلف 
مدام دامن مي زنند، به سود دشمن است، به نفع دشمن است، 
اين به نفع ما نيست. دو برادر هم ممكن است در يك خانه خب 
سر يك قضيه اى با هم اختلاف داشته باشند، مانعى ندارد؛ دو 
رفيقِ صميمىِ نزديك هم، سرِ پسنديدن و نپسنديدن يك غذا 
يا يك دكور يا غيره ممكن است با  هم اختلاف داشته باشند، 
اينها اش��كالى ندارد، لكن هر دو اهل اين خانه اند. اگرچنانچه 
كسى آمد به اين خانه حمله كرد، اين نمي گويد كه من ديشب 
فرض بفرماييد كه سرِ فلان قضيه با تو اختلاف داشتم؛ نه، اهل 
اين خانه اند، ]بنابراين[ بايد دفاع كنند؛ در يك سنگرند. امروز 
بايد نيروهاى انقلاب در داخل كشور، احساس كنند كه همه در 
يك سنگر قرار دارند، اين را بايد همه حس كنند. اگرچنانچه 
رفيق ما حس نمي كند و برخلاف اين مقتضي رفتار مي كند، 
اين موجب نبايد بشود كه ما هم برخلاف اين مقتضي اين رفتار 
كنيم؛ حالا او اشتباه مي كند، او يك غلطى مي كند، ما كه نبايد 

تكرار كني��م كار او را. حفظ ايمان، حف��ظ وحدت و همدلى، 
حفظ آن اميد ]لازم اس��ت[؛ اميدى كه بيجا هم نيست، اميد 

بى ريشه اى نيست، اميدى است كه كاملًا جا دارد. 
 نسل جوان پشتوانه انقلاب است

 ما دوران هاى سختى را گذرانده ايم، از اين دوران هاى سخت 
الحمدلله  سربلند و پيروز بيرون آمده ايم؛ حالا هم همين]طور[ 
اس��ت. حالا هم از همه اين امتحان ها و ابتلائاتى كه مؤمنين 
براى خودشان فكر مي كنند وجود دارد و حس مي كنند وجود 
آن را، با قوّت ان شاءالله  بيرون خواهند آمد و خواهيد ديد كه 
باز هم اين انقلاب، سال هاى متمادى با فتح مناطق جديدى 
از فضاى جهانى و فضاى فكرى، پي��ش خواهد رفت. البتّه ما 
دنبال فتح مناطق جغرافيايى نيستيم امّا دنبال فتح مناطق 
فكرى هستيم. فضاى جهانى را بايستى فتح كرد، دل ها را بايد 
فتح كرد، در دل هاى مؤمنينِ به انقلاب بايد عمق اين افكار را 
بيشتر كرد. و اينها همه ان شاءالله  پيش خواهد آمد، چون هنوز 
مؤمنينِ زيادى هس��تند و خواهند بود و روزبه روز ان شاءالله  
اين نس��ل جديد، اين نس��ل جوان ]عميق تر مي  شود[. يك 
عدّه اى مدام سعى مي كنند انقلاب را از نسل جوان بترسانند، 
درحالى كه خود اين نسل جوان ان شاءالله  پشتوانه هاى انقلابند، 
اينها لش��كرهاى انقلابند، اينها كسانى هس��تند كه بايستى 
پايه هاى انقلاب را مستحكم كنند و اين خون هاى پاك -امثال 
خون شهيد لاجوردى- عمق مي بخشد؛ اينها نشان مي  دهد 

صدق اين راه را، نشان مي  دهد اصالت اين راه را. 
 به هرحال حرفِ تشكرآميز از شهداى عزيز و خانواده هايشان 
خيلى زياد اس��ت كه اگر بخواهيم همه را بگوييم، بايس��تى 
خيلى چيزها بگوييم. اميدواريم خداوند ان ش��اءالله  درجات 
ايشان را عالى كند و با اجداد طاهرينش محشورش كند؛ يقيناً 
هم محشور اس��ت، من شك ندارم كه الان ايش��ان در اطَائب 
بارگاه هاى قدس، با بهترين بندگان شايسته خدا و فرشتگان 
خدا مسلّماً محشور اس��ت و روحش متنعّم است. و خوشا به 
حالش! آقاى لاج��وردى واقعاً مزد خ��ودش را گرفت و امروز 
روح ايشان در عالم ملكوت، ش��اكر و سپاسگزار خداوند است 
كه او را چنين توفيقى داد و چنين موهبت بزرگى را بخشيد؛ 
همچنين اين ش��هداى عزيز ديگرى كه با ايشان به شهادت 
رسيدند -هم شهيد اسماعيلى كه با ايش��ان هم من دورادور 
آش��نايى هايى دارم، اگرچه از نزديك ]ارتباط نداشتم[، البتّه 
بارها پيش من آمده بودند ظاهراً با جمع هايى، لكن من دقيقاً 
و مشخّصاً چهره ايشان به يادم نيست لكن مي  شناسم ايشان 
را، در انجمن اسلامى و دادگسترى و در خدماتى كه داشتند و 
تلاشى كه ايشان براى سالم سازى محيط دادگسترى داشتند، 
اتفّاقاً همين اواخر هم يك نامه اى جماعت شان براى من نوشته 
بودند كه ايشان امضا كرده بودند، شايد حدود سه ماه قبل بود؛ 
و همچنين آن شهيد عزيز ديگر، آقاى مسعودى- همه   اينها 
متنعّمند به نعَِم الهى و خانواده هايشان بايستى خدا را شاكر 
باشند كه اين نعمت را به عزيزانشان بخشيد. البتّه براى شماها 
سخت است، شكى نيست؛ خب فقدان اين عزيزان دشوار است 
منتها خودتان را تسلّا بدهيد به الطاف الهى درباره اين عزيزان. 
ان شاءالله  اميدواريم كه خداوند همه  شما را موفّق و مؤيد بدارد. 
اينجا ما شهيد زنده هم خيلى داريم؛ اغلب همين آقايانى كه 

اينجا هستند، شهداى زنده اند. 
 تصديق مي كنم كه اين خانواده ها -كه با بعضى شان ما از نزديك 
هم آشنا بوده ايم و هستيد- خيلى حق دارند به گردن همه ما و 
واقعاً چراغ شهدا را و چراغ شهادت را اينها روشن نگه داشته اند؛ 

ان شاءالله كه موفّق و مؤيد باشيد. 

فضاي توديع و معارفه وزير  اقتص�اد روز گذش�ته ب�ر   اقتصادي
نگراني از هماهنگي تيم اقتصادي چرخيد، به نحوي 
که طيب نيا وزير سابق اقتصاد، جهانگيري معاون اول 
و پورابراهيم�ي رئيس کميس�يون اقتصادي به طور 
مس�تقيم و غيرمس�تقيم بر ل�زوم هماهنگي تيم 
اقتصادي و نقش محوري وزارت اقتصاد سخن گفتند. 
 هر چند كه جهانگيري از هماهنگي در حد متعارف )!( 
در دولت دوازدهم خبر داد اما سعي كرد نقش وزارت 
امور اقتصاد و دارايي را پر رنگ كرده و در حوزه تعامل با 
بخش خصوصي، ديپلماسي اقتصادي و بانك ها و بيمه 
آن را به عنوان فرمانده اقتصاد معرفي كند.  طيب نيا نيز 
از نگراني اش در هماهنگي سياست هاي اقتصادي خبر 
داد و گفت: ناهماهنگي ها سياستگذاري را با دشواري 
روبه رو مي كند و ما با چالش هاي عمده اي رو به هستيم. 

عبور موفق از اين چالش ها نياز به هماهنگي دارد. 
پورابراهيمي، رئيس كميسيون اقتصادي نيز در معارفه 
كرباس��يان به صورت تلويح��ي از راه ان��دازي معاونت 
اقتصادي انتقاد كرد و گفت: ايج��اد و راه اندازي مراكز 
رسمي و غيررس��مي در حوزه اقتصاد درست نيست.  
جهانگي��ري اما توصيه هاي��ي نيز براي وزي��ر جديد و 
همكارانش داشت. وي به آنها تأكيد كرد كه زير بار فشار 
انتصاب مديران سفارشي در شركت هاي دولتي نروند 
و افزود: سودآوركردن ش��ركت هاي دولتي و افزايش 
بهره وري يكي از اين اولويت هاست. وزارت اقتصادي به 
نوعي مركز كنترل شركت هاي دولتي و حتي غيردولتي 
اس��ت. وي افزود: ملت ح��ق دارند بپرس��ند كه چند 
ميليارد دارايي ما در اين ش��ركت ها بايد سود بدهند 
ولي چطور زيان ده مي ش��ود و اين بحث بدي است كه 
وقتي مي خواهيم مدير بنگاه يا بانك يا شركت بزرگي 
رامنصوب كنيم فلان فرد بيكار شده را در هيئت مديره 
بگذاريم بدون آنكه سابقه اي در آن زمينه داشته باشد.  
وي همچنين از كرباسيان خواست گفت وگو با بخش 
خصوصي را به منظور توانمند تر ك��ردن آنها جدي تر 
دنبال كند و نظرات اين بخش را به دولت انتقال دهد. 
جهانگيري گفت: وزارت اقتصاد يك وزارتخانه مثل بقيه 
نيست، بلكه يك كانون و مركز است كه اگر موتور آن 
خوب حركت كند اقتصاد ايران حركت مي كند حتي 
اگر جاهاي ديگر كند باشد.  وي بدون اشاره به معاون 
جديد رئيس جمهور ادامه داد: در تيم سه نفره اقتصادي 
دولت يعني س��ازمان برنامه، بانك مرك��زي و وزارت 
اقتصاد اين وزارتخانه تنها دستگاهي است كه پاسخگوي 
مجلس اس��ت و بايد به آن اختياراتي متناسب با اين 
انتظارات داده شود. البته يكي از مهم ترين انتظاراتي كه 
جامعه دارد و ما بايد دنبال كنيم همسويي، هم نظري، 
هماهنگي و همدلي بين تيم اقتصادي دولت است كه 
حتماً رئيس جمهور تدابيري مي انديشد و مديراني را 
منصوب مي كند كه اقتصاد ايران با س��رعت بيشتري 

حركت كند و هماهنگي بيشتري داشته باشد. 
 شبيه خودکشي !

وزير امور اقتصادي و دارايي دولت يازدهم نيز در اين 
مراسم گفت: طي سال هاي اخير با كاهش درآمد نفت 
فرصت مناسبي براي مديريت هزينه ها و واقعي كردن 

هدفمندي و پرداخت يارانه بود كه از دست رفت. 

علي طيب نيا با بيان اينكه در اينجا برايم جشن فراغت 
از بار طاقت فرساي مسئوليت است، اظهار داشت: سال 
92 در ش��رايط بحراني اقتصاد كه همه مسئوليت را 
شبيه خودكشي مي دانستند به روحاني پاسخ مثبت 
دادم تا به تكليف خود عمل كنم.  وي در اين مراس��م 
از كارنامه خود دفاع كرد و گف��ت: براي تحقق اهداف 
اقتصادي برنامه ششم توس��عه اميدها و نگراني هايي 
وجود دارد و يك��ي از نگراني ها اين اس��ت كه به روند 
گذشته بازگرديم، زيرا متوسط رشد 4/5 درصد گذشته 
جوابگو نيست و بايد تن به اصلاحات دشوار ساختاري 
و نهادي و پذيرش هزينه هاي آن بدهيم .  وزير س��ابق 
اقتصاد دومين موضوع را واگرايي در داخل و اختلال 
در روابط خارجي دانس��ت و افزود: س��ومين عامل به 
اشكالات عرصه سياسي و حقوقي در بحث هماهنگي 
در سياس��تگذاري هاي اقتصادي بازمي گردد كه اجرا 
را با مش��كل و دش��واري مواجه مي كند. براي گذر از 
اين چالش ها بايد س��ازوكار نهادينه ش��ده و كارآمد 
با هماهنگي و تضمين در اجرا وجود داش��ته باش��د.  
وزير اقتصاد دول��ت يازدهم به نگراني و بيم ها اش��اره 
كرد و گفت: نظام مالياتي، گمركي، محيط كس��ب و 
كار، نظام سرمايه  با اقدامات خوبي همراه بود كه بايد 
شتاب بيش��تري بگيرد و ادامه يابد.  طيب نيا افزود: با 
چالش هايي مواجه هستيم كه اجماع نسبي با تمامي 
ذي نفعان كليدي ض��رورت دارد و درك مناس��ب از 
هزينه هاي اقتصادي و اجتماعي شرط لازم براي اصلاح 
ساختاري مقابله با چالش ها است. به صراحت بگويم 
نيازمند س��ازوكاري براي هماهنگي و تعهد به اجرا و 

نظام حكمراني اقتصادي هستيم. 
 فرصت هايي که از دست رفت

طيب نيا ادامه داد: در چهار سال گذشته در مواردي به 
دليل همين كاستي ها فرصت ها را از دست داديم و از 
فرصت هاي راهگشا استفاده نشد، مثلًا در سال 1392 
فرصت مناسبي براي اصلاح وضعيت هزينه هاي دولت 
و هدفمندي يارانه ها وجود داشت ولي فرصت را از دست 
داديم.  وزير اقتصاد دولت يازدهم افزود: مي توانستيم به 
جاي تأمين مالي مس��تقيم امور عمراني، آن را صرف 
افزايش سرمايه بانك ها كنيم تا قدرت تسهيلات دهي 
بانك ها تقويت و ترازنامه بانك ها سامان يابد. ولي چنين 

نشد و اين فرصتي بود كه از دست رفت. 
 اقتص�اد مقاومت�ي، مهم تري�ن دس�تور کار 

اقتصاد
مسعود كرباس��يان نيز در اين مراس��م گفت: اقتصاد 
مقاومت��ي و توج��ه به اس��ناد بالادس��تي مهم ترين 
دستور كار اقتصاد اس��ت و در اين راه سخت نيازمند 
تدبير هس��تيم. البته اميدوارم كارنامه من نيز شبيه 
طيب نيا باشد.  وي افزود: محيط كسب و كار و بهبود 
رقابت پذيري ب��راي ما بس��يار مهم اس��ت و اجراي 
برنامه هاي مرتبط با آن را س��رعت مي دهيم، ضمن 
اينكه برونگرايي هوشمندانه و تقويت سرمايه گذاري 
خارجي هدفمند از مهم ترين اقدامات دولت دوازدهم 
خواهد بود.  وي افزود: با بانك مركزي رفاقت داريم و در 
كنار اين نهاد و سازمان برنامه كار خواهيم كرد، در عين 
حال مشاركت در بهبود عدالت اجتماعي و ساماندهي 

سهام عدالت نيز در دستور كار است. 
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